

2010.12

# 中国机动车排放控制措施评估

## —— 成功经验与未来展望

Overview of China's Vehicle Emission Control Program  
Past Successes and Future Prospects

The logo for the International Council on Clean Transportation (icct) is located in the bottom right corner. It features the lowercase letters 'icct' in a bold, black, sans-serif font. Above the 'i' is a solid red dot, above the 'c' is a solid orange dot, above the first 't' is a solid orange dot, and above the second 't' is an orange outline of a circle. Below the 'icct' text, the full name 'THE INTERNATIONAL COUNCIL ON CLEAN TRANSPORTATION' is written in a smaller, black, all-caps, sans-serif font.

**icct**  
THE INTERNATIONAL COUNCIL  
ON CLEAN TRANSPORTATION

国际清洁交通委员会（ICCT）的目标是通过提高私人交通、公共交通及货运交通的环保性和能效性，从而保护和改善公众健康、环境和生活质量。委员会由来自多国的官员和专家组成，与大家共享他们在空气质量、气候变化和交通领域的丰富经验。国际清洁交通委员会通过推广最佳的实践经验和全面的解决方案，来降低车辆排放、提高能效、改善燃料品质、开发可持续替代燃料、减少在用车污染并削减来自国际运输（空运、海运）的污染排放。

---

The goal of the International Council on Clean Transportation (ICCT) is to dramatically improve the environmental performance and efficiency of personal, public and goods transportation in order to protect and improve public health, the environment and quality of life. The Council is made up of leading regulators and experts from around the world that participate as individuals based on their experience with air quality, climate change, and transportation issues. The ICCT promotes best practices and comprehensive solutions to improve vehicle emissions and efficiency, increase fuel quality and sustainability of alternative fuels, reduce pollution from the in-use fleet, and curtail emissions from international goods movement.

---

## 作者:

冯淑慧 (高级政策分析师)、何卉 (政策分析师)、 Benjamin Sharpe (研究员)、 Fatumata Kamakaté (项目主任)、 Kate Blumberg (项目主任)。

作者在此特别感谢William与Flora Hewlett基金会和能源基金会的中国可持续能源项目, 感谢他们长期以来的支持。我们还要特别感谢汤大钢先生、丁焰博士和贺克斌教授的慷慨协助, 花费大量时间精力审阅本报告。此外, 我们还衷心的感谢以下来自中国和美国的同事们, 感谢他们与我们的团队分享他们宝贵的时间和信息:

- 环保部机动车排污监控中心: 汤大钢、丁焰、 Vance Wagner、尹航、倪红、张海燕、王若素;
- 清华大学: 贺克斌、姚志良、霍红;
- 中国环境科学研究院: 袁盈、鲍晓峰、岳欣、胡京南;
- 美国环保局: Mary Manners, Linc Wehrly, Erv Pickell, John Weihrauch, Khesha Reed;
- Chuck Freed (独立咨询专家);
- Chuck Shulock (独立咨询专家);
- 能源基金会中国可持续能源项目: 龚慧明、辛焰;
- 阿贡国家实验室: 王全录;
- 国际清洁交通委员会: Anup Bandivadekar, Anil Baral, Ray Minjares, Ed Pike, Francisco Posada。

以下ICCT成员对本报告进行了认真审核。任何错误和疏漏皆由作者承担独立责任。

## ICCT审核成员组:

Michael P. Walsh (主席), Alan Lloyd (总裁), Drew Kodjak (执行主任), John German (项目主任), Kate Blumberg (项目主任)。

---

## Authors:

Freda Fung (Senior Policy Analyst), Hui He (Policy Analyst), Benjamin Sharpe (Researcher), Fatumata Kamakaté (Program Director), Kate Blumberg (Program Director)

The authors would like to thank the William and Flora Hewlett Foundation and the China Sustainable Energy Program of the Energy Foundation for their continued support. We are especially grateful to Mr. Tang Dagang, Dr. Ding Yan and Prof. He Kebin that contributed generously their time in reviewing versions of this report. We are indebted to the following colleagues in China and the United States who shared valuable time and information with our team:

- Tang Dagang, Ding Yan, Vance Wagner, Yin Hang, Ni Hong, Zhang Haiyan, Wang Ruosu from the Vehicle Emission Control Center (VECC)
- He Kebin, Yao Zhiliang, Huo Hong from Tsinghua University
- Yuan Ying, Bao Xiaofeng, Yue Xin, Hu Jingnan from the Chinese Research Academy of Environmental Sciences (CRAES)
- Mary Manners, Linc Wehrly, Erv Pickell, John Weihrauch, Khesha Reed from the United States Environmental Protection Agency (US EPA)
- Chuck Freed (independent consultant)
- Chuck Shulock (independent consultant)
- Huiming Gong, Xin Yan from the China Sustainable Energy Program of the Energy Foundation (CSEP)
- Michael Quanlu Wang from the Argonne National Laboratory
- Anup Bandivadekar, Anil Baral, Ray Minjares, Ed Pike, Francisco Posada from the International Council on Clean Transportation (ICCT)

The following ICCT participants and staff closely reviewed this report. All errors and omissions are the sole responsibility of the authors.

### ICCT Review Team:

Michael P. Walsh (Chairman, Board of Directors), Alan Lloyd (President), Drew Kodjak (Executive Director), John German (Program Director), Kate Blumberg (Program Director).

---

## 目录

1. 概述 .....	1
2. 项目介绍与背景 .....	10
2.1 历史背景和现行车辆排放控制方案的意义 .....	10
2.2 展望未来 .....	15
3. 新车和发动机排放标准 .....	25
3.1 轻型车 .....	26
3.2 重型车 .....	27
3.3 两轮及三轮车辆 .....	29
3.4 非道路机械设备和农用车 .....	30
3.5 中国实施过程中的障碍 .....	30
3.6 建议 .....	30
4. 油品质量标准 .....	34
4.1 汽油燃料标准 .....	36
4.2 柴油燃料标准 .....	37
4.3 非道路柴油燃料标准 .....	39
4.4 中国在油品标准前进道路上的障碍 .....	40
4.5 建议 .....	41
5. 车辆达标管理和实施方案 .....	44
5.1 国际最佳实践经验：EPA的车辆达标管理和实施方案 .....	44
5.2 中国车辆达标管理和实施方案概况 .....	56
5.3 中国方案与国际最佳实践对比以及中国发展过程中的障碍 .....	59
5.4 建议 .....	62
6. 燃料的监督检查和达标管理方案 .....	64
6.1 美国环保局（EPA）的油品达标管理方案概述 .....	64
6.2 日本的油品达标管理方案概述 .....	70
6.3 中国的油品达标管理方案概述 .....	74
6.4 中国方案与国际最佳实践经验的对比及中国发展道路上的障碍 .....	76
6.5 建议 .....	77
7. 排放标志和相关管理方案 .....	79
7.1 国际方案概况 .....	80

7.2 中国的排放标志和相关管理方案概况 .....	86
7.3 中国方案与国际经验对比 .....	88
7.4 支持消费者宣传计划 .....	89
7.5 建议 .....	90
8. 燃料经济性和温室气体管理方案 .....	91
8.1 国际管理方案概述 .....	91
8.2 中国燃料经济性管理方案概述 .....	94
8.3 标准设计要点 .....	98
8.4 财税政策的作用 .....	100
8.5 建议 .....	101
9. 替代燃料和新能源汽车政策 .....	102
9.1 甲醇汽车 .....	103
9.2 天然气汽车 .....	104
9.3 乙醇汽车 .....	110
9.4 新能源汽车 .....	115
9.5 综合性建议 .....	121
10. 本文所有建议汇总 .....	122
参考文献 .....	125
附录 A: 术语表 .....	127
附录 B: 中国机动车模型及健康影响评估方法学, 数据来源和相关假设条件 .....	128
附录 C: 美国、欧盟、中国和日本的排放标准 .....	151
附录 D: 达到欧4/IV, 5/V, 6/VI 所需的技术 .....	163
附录 E: 燃料参数对排放水平的影响 .....	169
附录 F: 中国, 欧盟, 美国, 加州燃料参数的对比 .....	172
附录 G: 加州和美国空气质量法规中移动源排放控制要求的发展进程 .....	176
<b>图</b>	
图 1.1: 现行管理与无管理相比的减排百分比 .....	4
图 1.2: 现行管理情景下的排放趋势2010 – 2030年 (1000 公吨) .....	5
图 1.3: 现行管理、改善方案和强化方案情景下2030年的排放趋势 (1000公吨) .....	6
图 1.4: 各种情境下提前死亡减少数量 .....	7
图 1.5: 实施改善方案和强化方法的燃料节省预测 2020年及2030年 .....	8
图 1.6: 实施改善方案和强化方法的二氧化碳减排预测 2020年及2030年 .....	8
图 2.1: 1980 – 2009 6年车辆销售量 (道路车辆包括乘用车、卡车和巴士) .....	11



图 2.2: 中国机动车排放控制政策的里程碑 .....	12
图 2.3: 相对于无管理情景实施现行管理措施的减排效果 (减排百分比) .....	13
图 2.4: 2010 – 2030年11机动车销售量模拟 .....	16
图 2.5: 2010 – 2030年道路机动车保有量模拟 .....	16
图 2.6: 现行管理情景下的排放趋势2010 – 2030年(1000 公吨).....	17
图 2.7: 现行管理情景12下的燃料消耗量趋势2010 – 2030年 .....	17
图 2.8: 现行管理、改善方案和强化方案情景下2030年的排放情况 (1000公吨).....	20
图 2.9: 各种情景下提前死亡案例的数量 .....	21
图 2.10: 现行方案、改善方案和强化方案情景下的CO <sub>2</sub> 排放趋势2010 – 2030年 .....	22
图 2.11: 部分国家/地区燃料经济性水平和法定目标值的发展趋势2002 – 2030年 .....	23
图 2.12: 现行方案、改善方案和强化方案情景下的黑炭排放趋势2010 – 2030年 .....	24
图 3.1: 中国和欧盟轻型车标准实施时间表 <sup>18</sup> .....	26
图 3.2: 中国和欧盟重型柴油车标准实施时间表 <sup>21</sup> .....	27
图 3.3: 中国和欧盟两轮及三轮车标准实施时间表 .....	29
图 3.4: 中国与欧盟非道路标准实施时间表 .....	30
图 3.5: 不同国VI实施路线下颗粒物 (PM) 的排放趋势 .....	31
图 3.6: 不同国VI实施路线下氮氧化物 (NO <sub>x</sub> ) 的排放趋势 .....	32
图 4.1: 柴油燃料标准实施时间表 .....	35
图 4.2: 汽油燃料标准实施时间表 .....	35
图 4.3: 中国北方地区高速公路加油站柴油硫含量抽样情况 .....	39
图 5.1: EPA轻型车达标管理和实施方案 .....	46
图 5.2: EPA重型高速和非道路发动机达标管理和实施方案 .....	51
图 6.1: 油泵上粘贴的标志, 注明硫含量和使用范围 .....	68
图 6.2: 日本的汽柴油硫含量 .....	73
图 7.1: 英国轿车二氧化碳和燃料经济性标志 .....	81
图 7.2: 加州环保性能标志 .....	82
图 7.3: 德国低排放区标志 .....	84
图 7.4: 东京的“对柴油车说不”标志 .....	85
图 7.5: 中国的车辆黄绿标 .....	87
图 8.1: 中国新乘用车燃料消耗量标准 .....	95
图 8.2: 世界各国乘用车燃料经济性或温室气体排放目标对比 .....	97
图 9.1: 多种原料和生产方式的全生命周期温室气体排放评估 .....	113
图 9.2: 以汽油车为参照, 各种制氢方法全生命周期温室气体排放比较 .....	116



表

表 1.1: 情景设定说明 .....	3
表 1.2: 当前政策对避免不利健康影响的收效评估 .....	4
表 2.1: 当前政策对避免不利健康影响的收效评估 .....	14
表 2.2: 情景设定说明下图总结了模拟结果, 阐释了先进车辆排放控制方案所带来的收益 .....	19
表 2.3: 强化和改善方案下可避免健康影响的效益评估 .....	20
表 3.1: 国VI标准实施路线 .....	31
表 4.1: 美国、欧盟、日本、巴西和中国的非道路燃料要求 .....	40
表 5.1: 优秀I/M方案的特征 .....	53
表 5.2: 中国在用车测试结果汇总 .....	58
表 5.3: 中美车辆检测和达标管理资源配置情况 .....	60
表 5.4: 中美车辆达标管理和实施方案对比 .....	61
表 6.1: 汽柴油的特性要求 .....	65
表 6.2: 《油品质量控制法》— 强制规定和标准规范 .....	71
表 6.3: 中美日实施油品监督和达标管理的资源配置 .....	77
表 7.1: 日本尾气排放和燃料经济性标志说明 .....	83
表 7.2: 中国车辆排放标志定义 .....	87
表 7.3: 标志方案评估 .....	89
表 8.1: 世界各国轻型乘用车标准汇总 .....	96
表 8.2: 世界各国轻型商用车燃料经济性标准 .....	98
表 9.1: 使用甲醇汽车的优势和劣势总结 .....	105
表 9.2: 美国重型天然气车车队工作结论汇总 .....	107
表 9.3: 天然气汽车优势和劣势汇总 .....	109
表 9.4: 世界可再生或低碳交通燃料标准 .....	114
表 9.5: 车用乙醇的优势和劣势汇总 .....	115
表 9.6: 替代燃料车税收鼓励方案总结 .....	118
表 9.7: 欧洲和日本购买电动车的消费者鼓励政 .....	119
表9.8: 中国“十城千辆”计划下HEV和电动车技术补贴金额(人民币每车) .....	120
表 9.9: 混合动力车(HEV)和电动汽车(BEV)的优势和劣势总结 .....	120

## Table of Contents

1. Executive summary .....	1
2. Project introduction and background .....	10
2.1 Historical context and significance of the current vehicle emission control program .....	10
2.2 A look to the future .....	15
3. New vehicle and engine emission standards .....	25
3.1 Light-duty vehicles .....	26
3.2 Heavy-duty vehicles .....	27
3.3 Two and three-wheelers .....	29
3.4 Non-road equipment and rural vehicles .....	30
3.5 Barriers to progress in China .....	30
3.6 Recommendations .....	30
4. Fuel quality standards .....	34
4.1 Gasoline fuel standards .....	36
4.2 Diesel fuel standards .....	37
4.3 Non-road diesel fuel standards .....	39
4.4 Barriers to progress in China .....	40
4.5 Recommendations .....	41
5. Vehicle compliance and enforcement program .....	44
5.1 International best practice overview: US EPA's vehicle compliance and enforcement program .....	44
5.2 Overview of China's vehicle compliance and enforcement programs .....	56
5.3 Comparison of China's program and international best practices and barriers to progress in China .....	59
5.4 Recommendations .....	62
6. Fuel inspection and compliance programs .....	64
6.1 Overview of US EPA's fuel compliance program .....	64
6.2 Overview of Japan's fuel compliance program .....	70
6.3 Overview of China's fuel compliance program .....	74
6.4 Comparison of China's program and international best practices and barriers to progress in China .....	76
6.5 Recommendations .....	77
7. Emission labeling and related programs .....	79
7.1 Overview of international programs .....	80

---

7.2	Overview of China's emission labeling and relevant programs .....	86
7.3	Comparison of the China's program and international practices .....	88
7.4	Supporting consumer education programs .....	89
7.5	Recommendations .....	90
8.	Fuel efficiency and greenhouse gas programs .....	91
8.1	Overview of international programs .....	91
8.2	Overview of China's fuel efficiency programs .....	94
8.3	Key regulatory design issues .....	98
8.4	The role of fiscal policies .....	100
8.5	Recommendations .....	101
9.	Alternative fuels and new energy vehicle policies .....	102
9.1	Methanol vehicles .....	103
9.2	Natural gas vehicles .....	104
9.3	Ethanol vehicles .....	110
9.4	New energy vehicles .....	115
9.5	Overall recommendations .....	121
10.	Summary of recommendations .....	122
	References .....	125
	Appendix A: List of acronyms .....	127
	Appendix B: China fleet model and health impact assessment methodology, data sources and assumptions .....	128
	Appendix C: Emission standards in the United States, European Union, China, and Japan .....	151
	Appendix D: Technologies required to meet Euro 4/IV, 5/V, 6/VI .....	163
	Appendix E: Impacts of fuel specifications on emission performance .....	169
	Appendix F: Comparison between China, EU, US, California fuel specifications .....	172
	Appendix G: Evolution of mobile source emission control in California and US air quality laws .....	176
	<b>Figures</b>	
	Figure 1.1: Percent emission reductions of current program versus no program .....	4
	Figure 1.2: 'Business as Usual (BAU)' trends, 2010 – 2030 (thousand metric tons) .....	5
	Figure 1.3: Emissions of the BAU, Improved, and Strong Programs in 2030 (thousand metric tons) .....	6
	Figure 1.4: Annual premature deaths under different scenarios .....	7
	Figure 1.5: Fuel savings of Improved and Strong Program compared to BAU, 2020 and 2030 .....	8
	Figure 1.6: CO <sub>2</sub> emissions reductions of Improved and Strong Program compared to BAU, 2020 and 2030 .....	8
	Figure 2.1: Vehicles sales from 1980 – 2009 (highway vehicles include passenger cars, trucks, and buses) .....	11

Figure 2.2: Selected milestones in China's Vehicle Emission Control Program .....	12
Figure 2.3: Percent emission reductions of current program versus no program .....	13
Figure 2.4: Modeled vehicles sales from 2010 – 2030 .....	16
Figure 2.5: Modeled highway vehicle stock from 2010 – 2030 .....	16
Figure 2.6: 'Business as Usual (BAU)' trends, 2010 – 2030 (thousands of metric tons) .....	17
Figure 2.7: 'Business as Usual (BAU)' trends for fuel consumption, 2010 – 2030 .....	17
Figure 2.8: Emissions of the BAU, Improved, and Strong Programs in 2030 (thousand metric tons) .....	20
Figure 2.9: Annual premature deaths under different scenarios .....	21
Figure 2.10: CO <sub>2</sub> emission trends for BAU, Improved, and Strong Programs, 2010 – 2030 .....	22
Figure 2.11: Fuel economy trends of select countries/regions, 2002 – 2030 .....	23
Figure 2.12: Black carbon trends for BAU, Improved, and Strong Programs, 2010 – 2030 .....	24
Figure 3.1: Light-duty vehicle standard adoption timeline in China and EU .....	26
Figure 3.2: Heavy-duty vehicle standard adoption timeline in China and EU .....	27
Figure 3.3: Two- and three-wheeler standard adoption timeline in China and EU .....	29
Figure 3.4: Non-road standard adoption timeline in China and EU .....	30
Figure 3.5: PM trends for different China VI adoption pathways .....	31
Figure 3.6: NO <sub>x</sub> trends for different China VI adoption pathways .....	32
Figure 4.1: Diesel fuel standard adoption timeline .....	35
Figure 4.2: Gasoline fuel standard adoption timeline .....	35
Figure 4.3: Sulfur content of diesel in samples from highway service stations in northern China .....	39
Figure 5.1: US EPA Vehicle Compliance program for light-duty vehicles .....	46
Figure 5.2: US EPA compliance program for HD highway and non-road engines .....	51
Figure 6.1: Labels posted at fuel pumps stating diesel sulfur content and intended use .....	68
Figure 6.2: Gasoline and Diesel Fuel Sulfur Content in Japan .....	73
Figure 7.1: Car CO <sub>2</sub> and fuel economy label in the UK .....	81
Figure 7.2: California environmental performance label .....	82
Figure 7.3: Germany LEZ labels .....	84
Figure 7.4: Tokyo's "Say No to Diesel" label .....	85
Figure 7.5: China's green and yellow vehicle labels .....	87
Figure 8.1: Chinese new passenger vehicle fuel consumption standards .....	95
Figure 8.2: Comparison of standards by region .....	97
Figure 9.1: Life cycle GHG estimates of various feedstock and pathways .....	113
Figure 9.2: Life-cycle GHG emissions change relative to baseline gasoline vehicles .....	116

Tables

Table 1.1: Scenario description .....	3
Table 1.2: Avoided incidences of health impacts due to the current policy package .....	4
Table 2.1: Avoided incidences of health impacts due to the current policy package.....	14
Table 2.2: Scenario descriptions .....	19
Table 2.3: Avoided incidences of health impacts due Strong and Improved Programs .....	20
Table 3.1. Pathways to China VI standards .....	31
Table 4.1: Non-road fuel requirements in the US, EU, Japan, Brazil and China .....	40
Table 5.1: Features of a good I/M program .....	53
Table 5.2: Summary of in-use testing results in China.....	58
Table 5.3. Resources for conducting vehicle inspection and compliance in China and US .....	60
Table 5.4: Comparison of the vehicle compliance and enforcement program in China and the US .....	61
Table 6.1: Per gallon and average standards and performance requirements for gasoline and diesel .....	65
Table 6.2. The Fuel Quality Control Law – mandatory and standard specifications .....	71
Table 6.3. Resources for conducting fuel inspection and compliance in China, US and Japan .....	77
Table 7.1: Illustration of Japanese exhaust emission and fuel economy stickers .....	83
Table 7.2: Definition of China's vehicle emission labels .....	87
Table 7.3: Labeling program evaluation .....	89
Table 8.1: Summary of world light-duty passenger vehicle standards .....	96
Table 8.2: World light-duty commercial vehicle fuel economy standard .....	98
Table 9.1: Summary of advantages and disadvantages of methanol in vehicle applications .....	105
Table 9.2: Summary of key findings in US heavy-duty NGV working fleets .....	107
Table 9.3: Summary of advantages and disadvantages of natural gas in vehicles.....	109
Table 9.4: World's transportation renewable or low carbon fuel standards .....	114
Table 9.5: Summary of advantages and disadvantages of ethanol use in vehicles.....	115
Table 9.6: Summary of alternative fuel tax credit programs .....	118
Table 9.7: Consumer incentives for purchasing EVs in Europe and Japan .....	119
Table 9.8: Subsidy Levels for HEVs and electric drive technologies under the Chinese "Ten Cities by Thousand" program (RMB per vehicle) .....	120
Table 9.9: Summary of advantages and disadvantages of HEVs and electric-drive vehicles .....	120